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劳动与社会保障专业培养方案

武汉科技大学培养方案

Curriculum for Undergraduate Labor and Social Security Major

院教学指导委员主任

（院长）

学院分管教学

（副院长）

审核人

（专业责任教授负责人）
执笔人

一、培养目标

本专业培养德、智、体、美全面发展，思想觉悟高，综合素质强，掌握现代公共管理理论、方法和

技术，能运用劳动与社会保障的基础理论、专门知识和专门技能，具备公共意识、公共精神、公共责

任，具有创新精神、创业意识和创新创业能力，能适应社会经济发展的要求，在机关事业单位、企业组

织和社会团体等部门从事劳动人事与社会保障工作的高素质应用型人才，并期待毕业生几年之后能达成

下列目标: 

1、具有良好的个人修养和人文情怀，具备较强的社会责任感和历史使命感，恪守职业道德，能将社

会保障的民生理念贯穿于整个职业生涯；

2、具备扎实宽泛的管理学学科基础知识、较强的分析问题与解决问题的能力，能够独立开展社会保

险、人寿保险、健康保险、人力资源管理、社会工作、年金管理、劳动人事管理、社会福利、养老产业

等劳动与社会保障相关工作；

3、能熟练查阅中外文文献资料，具备一定的国际化视野，熟悉劳动人事和社会保障领域的最新理论

动态与政策制度变迁，能顺利开展业务上的国际交流，能利用现代化科技手段处理业务流程。 

4、具备良好的沟通、协调、组织和管理能力，能将管理学的基础理论和研究方法运用于实际工作

中，在业务或科研团队中作为骨干或者领导有效地发挥决策作用和管理作用；

5、能通过终身学习不断拓展自己的知识和能力,在社会保险、商业保险、人力资源管理、福利救

助、养老金融等领域具有夯实的就业竞争力；

6、具备求真务实的创新开拓精神并有能力服务社会，能将管理学的理念、经济学的思维和服务大众

的意识体现于实际的创业过程中。 

I. Educational Objectives

The aim of this major is to cultivate high-quality application-oriented talents who develop comprehensively, 

have political consciousness, public awareness and public responsibility, possess entrepreneurship and the ability 

to innovate, most of all, can adopt to the needs of China's social and economic development and be qualified to 

engage in works related to labor and social security in institutions, enterprises, social organizations and so on after 

mastering the theory, method and technology of modern public administration, as well as the basic theory and 

expertise of labor and social security. The graduates are expected to achieve following objects:

1. To acquire good personal accomplishment, have a sense of social responsibility, abide by professional 

ethics, and practice the ideal of social security in career
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2. To master the basic knowledge of management, possess the ability to analyze and solve problems, and be 

able to carry out work on social insurance, life insurance, health insurance, pension management, human resource 

management, social work, labor personnel management, social welfare, pension industry and others related to 

labor and social security.

3. To be proficient in consulting domestic and foreign literature, be familiar with the latest theory and 

policy, and be able to conduct international exchange and deal with related work via modern technology.

4. To acquire the excellent ability to communicate, coordinate, organize and manage, apply the basic theory 

and research methods of management to practice, and play an effective role as a backbone or leader in scientific 

research team.

5. To constantly broaden knowledge and enhance skills through lifelong learning, be equipped with 

competitiveness on fields of social insurance, commercial insurance, human resource management, welfare 

assistance and so on, and be willing to pursue further education.

6. To have the spirit and ability to explore, innovate and contribute to society，and be able to utilize the 

notion of management, thinking mode of economics and the idea to serve the public in entrepreneurial process.

二、毕业要求

1、优良的职业素养：具有深厚的人文情怀、具备健全的人格、高度的社会责任感和良好的职业道德

品性；

2、全面的知识架构：具有良好的社会科学素养，宽泛的经济学与管理学知识，基本的自然科学常

识；

3、牢实的专业基础：掌握公共管理学学科的基础理论，具备扎实的劳动人事与社会保障专业基础知

识，了解本专业领域的政策法规、国内外发展现状与前沿动态；

4、多维的学习能力：掌握基本的社会科学研究方法，具备开展中外文文献检索、社会调查与数据分

析的基本能力，能融会贯通地综合运用不同学科知识分析问题与解决问题；

5、积极主动的实干精神：具有系统的实践学习经历，能有效运用所学专业知识开展社会实践与实务

工作；掌握基本的创新方法，具有追求创新的态度和意识；

6、较强的沟通交流能力：具有良好的写作能力与表达能力，擅于与人沟通，熟练掌握一门及以上外

语，具备一定的跨文化交流能力；

7、富有团队精神：能够在多学科背景下的团队中承担个体、团队成员以及负责人的角色，具有主动

谦和的合作精神和一定的组织管理能力；

8、终身学习的人生态度：对终身学习有正确认识，具有不断学习和适应发展的能力。

II. Intellectual Requirements

1. Good Professionalism: Have Profound humanistic feelings, sound personality, a high degree of social 

responsibility and good professional ethics.

2. Comprehensive knowledge hierarchy: Have good attainment of social science, extensive knowledge of 

economics and management and elementary knowledge of natural science.

3. Firm foundation of: Grasp the essential theories of discipline of public management. Firmly acquire the 

fundamental knowledge of labor and social security. Be well acquainted with policies and regulations. Follow 

closely to both domestic and foreign current development, as well as frontier trends.

4. Multidimensional learning ability: Grasp basic methods of social science research. Have basic ability to 

conduct foreign literature retrieval, social survey and data analysis.
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5. Pragmatic spirit: Have the experience of learning and practicing relevant knowledge systematically. Be 

able to conduct social practice and practical work effectively with relevant professional knowledge. Grasp basic 

methods of innovation. Have the attitude and awareness to innovate.

6. Strong ability of coordinating and communicating: Have excellent writing competence and expressing 

ability. Be good at communicating with others. Have a good master of at least one foreign language. Possess 

certain degree of the ability of cross-culture communication.

7. Team spirit: Be able to undertake the role and function as an individual, member of the team and leader in 

the team under the multidisciplinary background. Have active and modest spirit of cooperating and certain ability 

of organization and management.

8. Positive outlook on life of life-long learning: Understand the meaning of life-long learning correctly. Own 

the ability to constantly study and be adapt to latest development.

附：培养目标实现矩阵

Intellectual Requirements Realization Matrix

三、专业主干课程

公共管理学、社会学、政府经济学、人口学、保险学、社会保障学、人力资源管理、金融与投资、

劳动经济学、社会统计与软件应用

III. Core Courses and Characteristic Courses

Theory of Public Management, Sociology, Government Economics, Demography, Insurance, Theory of 

Social Security, Insurance Actuarial Mathematics, Human Resource Management, Finance and Investment ，

Labor Economics，Social Statistical and Application of Software

四、基本学制：四年

IV. Recommended length of the program: 4 years 

五、授予学位：管理学学士

V. Degree:  Bachelor of Administration

六、毕业学分要求：175学分



七、学时学分比例

1、必修选修学分比例

2、实践教学环节学分比例
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Ⅵ. Credits required for graduation：175 credits
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八、毕业要求实现矩阵

Ⅷ.Graduation Realization Matrix

武汉科技大学培养方案



14-6

武汉科技大学培养方案



14-7

武汉科技大学培养方案



14-8

九
、
课
程

修
读
进
程
表

Ⅸ
.
C
o
u
r
s
e 
r
e
v
ie

w
 
P
r
o
c
e
s
s 
M
a
p

（
四

年
制

本
科
  

2
0
1
8级

  
 劳

动
与

社
会

保
障

专
业

）
武汉科技大学培养方案

军
事

理
论

、
马

克
思

主
义

基
础

原
理

等
思

想
政

治
类

课
程

公
共

类
、

基
础

类
选

修
课

程

大
学

英
语

1

高
等

数
学

B
(

1
)

社
会

学

大
学

生
计

算
机

文
化

基
础

大
学

英
语

2

高
等

数
学

(
)

B
2

微
观

经
济

学

人
口

学

保
险

学

管
理

学
原

理

组
织

行
为

学

会
计

学
原

理

大
学

英
语

3

线
性

代
数

宏
观

经
济

学

社
会

保
障

学

公
共

管
理

学

公
共

政
策

学

人
力

资
源

管
理

劳
动

关
系

学

劳
动
人
事
制
度

大
学

英
语

4

概
率
论
与
数
理
统
计

劳
动

经
济

学

养
老

保
险

医
疗

保
险

社
会
保
障
统
计
概
论

社
会

调
查

与
方

法

职
业

生
涯

管
理

绩
效
考
核
与
薪
酬
管
理

员
工

福
利

概
论

金
融

与
投

资

认
识

实
习

社
会
保
障
专
业
英
语

政
府

经
济

学

发
展

与
就

业

社
会
统
计
与
软
件
应

用

劳
动

与
社

会
保

障
法

社
会
福
利
与
社
会
救
助

社
会

保
障

基
金

管
理

办
公

自
动

化

应
用

福
利

经
济

学

保
险

精
算

中
国

社
会

保
障

制
度

改
革

社
会

保
障

制
度

国
际

比
较

社
会

心
理

学

社
会

工
作

导
论

职
业

年
金

风
险

管
理

毕
业

实
习

公
共

关
系

学

电
子

政
务

毕
业

论
文

政
治

经
济

学
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Ⅹ、Offered Course and Distribution of Academic Credits
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